

TABLE OF CONTENTS

CHAPTER 81	2
AL-TAKWEER.....	2
(29 VERSES)	2
MERITS.....	2
VERSES 1 TO 6.....	2
VERSE 7	4
VERSES 8 & 9	5
VERSE 10.....	8
VERSES 11 TO 14.....	8
The companions of the accursed agreement are in the Fire of Hell	9
VERSES 15 TO 19.....	10
VERSES 20 TO 28.....	11
VERSE 29.....	14

CHAPTER 81

AL-TAKWEER

(29 VERSES)

بِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ

MERITS

ابن بابويه: بإسناده، عن معاوية بن وهب، عن أبي عبد الله (عليه السلام)، قال: «من قرأ عبس و تولى، و إذا الشمس كورت، كان تحت جناح الله من الجنان، و في ظل الله و كرامته، و في جناته، و لم يعظم ذلك على الله إن شاء الله».

Ibn Babuwayh, by his chain, from Muawiya Bin Wahab, who has said:

'Abu Abdullah^{asws} has said: 'The one who recites [80] *He frowned and turned (his) back* (the Chapter 80) and [81] *When the sun is covered* (the Chapter 81) would be under the Wing of Allah^{azwj} in the Gardens, and in the Shade of Allah^{azwj} and His^{azwj} Prestige, and in His^{azwj} Gardens, and that is not difficult for Allah^{azwj}, if Allah^{azwj} so Desires'.¹

روي عن النبي (صلى الله عليه و آله) أنه قال: «من قرأ هذه السورة أعاده الله من الفضيحة يوم القيامة حين تنتشر صحيفته، و ينظر إلى النبي (صلى الله عليه و آله) و هو آمن، و من قرأها على أرمم العين أو مطروفها أبرأها بإذن الله عز و جل».

And it has been reported from the Prophet^{saww}: 'The one who recites this Chapter (81), it would Invoke Allah^{azwj} not to Expose him on the Day of Judgement when his book is published, and he would look towards the Prophet^{saww} and he would be secure. And the one who recites it upon the infection of the eye or eyelid, he would be free from it by the Permission of Allah^{azwj} Mighty and Majestic'.²

VERSES 1 TO 6

إِذَا الشَّمْسُ كُوِّرَتْ {1} وَإِذَا النُّجُومُ انْكَدَرَتْ {2} وَإِذَا الْجِبَالُ سُيِّرَتْ {3} وَإِذَا الْعِشَارُ عُطِّلَتْ {4} وَإِذَا الْوُحُوشُ حُشِرَتْ {5} وَإِذَا الْبِحَارُ سُجِّرَتْ {6}

[81:1] When the sun is covered, [81:2] And when the stars darken, [81:3] And when the mountains are made to pass away, [81:4] And when the camels are left untended, [81:5] And when the beasts are gathered [81:6] And when the seas rise up

ابن بابويه، قال: حدثنا محمد بن موسى بن المتوكل، قال: حدثنا محمد بن أبي عبد الله الكوفي، عن موسى بن عمران النخعي، عن عمه الحسين بن يزيد، عن إسماعيل بن مسلم، قال: حدثنا أبو نعيم البلخي، عن مقاتل بن حيان، عن عبد الرحمن بن أبزي، عن أبي ذر الغفاري (رحمه الله)، قال: كنت أخذنا بيد النبي (صلى الله عليه و آله) و نحن نتماشى [جميعاً]، فما زلنا ننظر إلى الشمس حتى غابت، فقلت: يا رسول الله، أين تغيب؟ قال: «في السماء، ثم ترفع من سماء إلى سماء حتى ترفع إلى السماء السابعة العليا حتى تكون تحت العرش، فتخر ساجدة، فتسجد معها الملائكة الموكلون بها، ثم

¹ (ثواب الأعمال: 121)

² Tafseer Al Burhan – H 11400

تقول: يا رب من أين تأمرني أن أطلع، أمن مغربي أم من مطلعي؟ فذلك قوله عز وجل: وَالشَّمْسُ تَجْرِي لِمُسْتَقَرٍّ لَهَا ذَلِكَ تَقْدِيرُ الْعَزِيزِ الْعَلِيمِ يعني بذلك صنع الرب العزيز في ملكه، العليم بخلقه».

Ibn Babuwayh said, 'It has been narrated to us by Muhammad Bin Musa Bin Al-Mutawakkil, from Muhammad Bin Abu Ubeydullah Al-Kufy, from Musa Bin Umran Al-Nakha'ie, from his uncle Al-Husayn Bin Yazeed, from Ismail Bin Muslim, from Abu Naeem Al-Balkhy, from MaqatAl-Bin Hayaan, from Abdul Rahman Bin Abzy, who has said:

'Abu Dharr Al-Ghafary^{ar} has narrated, 'I^{ar} was hand in hand with the Prophet^{saww}, and we were walking together, so we looked at the sun until it disappeared. So I^{ar} said, 'O Rasool-Allah^{saww}, where does it disappear to?' He^{saww} said: 'In the sky, then it rises from sky to sky until it rises to the seventh high sky, to the extent that it comes to below the Throne. So it pauses in prostration, and the Angels, those who are allocated to it, prostrate along with it. Then it says, 'O Lord^{azwj}! Where do You^{azwj} Command me to rise from? From my West or from two ascents?' So those are the Words of the Mighty and Majestic **[36:38] And the sun runs on to a term appointed for it; that is the Measurement of the Mighty, the Knowing**, Meaning by that what the Mighty Lord^{azwj} has Made in His^{azwj} kingdom, and the Knower of His^{azwj} Creation'.

قال: «فيأتيها جبرئيل بحلة ضوء من نور العرش على مقادير ساعات النهار في طوله في الصيف، أو قصره في الشتاء، أو ما بين ذلك في الخريف و الربيع- قال- فتلبس تلك الحلة كما يلبس أحدكم ثيابه ثم ينطلق بها في جو السماء حتى تطلع من مطلعها».

He^{saww} said: 'Jibraeel^{as} comes to it with a garment of light from the Light of the Throne as per the hours of daylight regarding its length in the Summer, or less in the Winter, or what is between that in the Autumn and the Spring. It wears that Garment (of Light) just like one of you wears his clothes. Then it goes by it in the atmosphere of the sky until it emerges from where it emerges'.

قال النبي (صلى الله عليه وآله): «و كآني بها قد حبست مقدار ثلاث ليال، ثم لا تكسى ضوءها، و تؤمر أن تطلع من مغربها، فذلك قوله عز وجل: إِذَا الشَّمْسُ كُوِّرَتْ وَ إِذَا النُّجُومُ انْكَدَرَتْ

The Prophet^{saww} said: 'Then it is as if it has imprisoned the light for a Measurement of three nights, then it does not clothe them by its illumination, and it is Commanded to emerge from its west, so that is in the Words of the Mighty and Majestic **[81:1] When the sun is covered, [81:2] And when the stars darken**.

و القمر كذلك من مطلعته و مجراه في أفق السماء و مغربه و ارتفاعه إلى السماء السابعة، و يسجد تحت العرش، ثم يأتيه جبرئيل بالحلة من نور الكرسي، فذلك قوله عز وجل: هُوَ الَّذِي جَعَلَ الشَّمْسُ ضِيَاءً وَ الْقَمَرَ نُورًا». قال أبو ذر (رحمه الله): ثم اعتزلت مع رسول الله (صلى الله عليه وآله) فصلينا المغرب.

And the Moon as well has been informed of its course and it rises to the seventh sky, and prostrates underneath the Throne. Then Jibraeel^{as} comes to it with a garment of the Light of the Chair (Al-Kursy), so that is in the Words of the Mighty and Majestic **[10:5] He it is Who made the sun a shining brightness and the moon a light**. Abu Dharr^{ar} said, 'Then I^{ar} secluded myself^{ar} with Rasool-Allah^{saww}. So we Prayed the Evening (Al-Maghrib) Prayer'.³

³ (التوحيد: 7 / 280)

علي بن إبراهيم: إِذَا الشَّمْسُ كُوِّرَتْ، قال: تصير سوداء مظلمة وَإِذَا النُّجُومُ انْكَدَرَتْ قال: يذهب ضوءها وَإِذَا الْجِبَالُ سُيِّرَتْ، قال: تسير، كما قال الله: وَ تَرَى الْجِبَالَ تَحْسَبُهَا جَامِدَةً وَ هِيَ تَمُرُّ مَرَّ السَّحَابِ،

Ali Bin Ibrahim (Tafseer Qummi) –

[81:1] When the sun is covered he^{asws} said: 'It would become black and dark **[81:2] And when the stars darken** he^{asws} said: 'Its illumination would go out **[81:3] And when the mountains are made to pass away** He^{asws} said: 'These would become just as Allah^{azwj} has Said **[27:88] And you see the mountains, you think them to be solid, and they shall pass away as the passing away of the cloud.**

قوله تعالى: وَإِذَا الْعِشَارُ عُطِّلَتْ قال: الإبل تعطل إذا مات الخلق، فلا يكون من يحلبها، قوله تعالى: وَإِذَا الْبِحَارُ سُجِّرَتْ، قال: تتحول البحار التي حول الدنيا كلها نيرانا وَإِذَا النُّفُوسُ زُوِّجَتْ، قال: من الحور العين.

The Words of the High **[81:4] And when the camels are left untended,** he^{asws} said: 'The camels, when the creature dies, it stops producing milk **[81:6] And when the seas rise up** He^{asws} said: 'The oceans would be transformed by the transformation of the whole world into fires **[81:7] And when souls are married** He^{asws} said: 'From the beautiful Houries'.⁴

VERSE 7

وَإِذَا النُّفُوسُ زُوِّجَتْ {7}

[81:7] And when souls are married,

ثم قال: و في رواية أبي الجارود، عن أبي جعفر (عليه السلام) في قوله: وَإِذَا النُّفُوسُ زُوِّجَتْ، قال: «أما أهل الجنة فزوجوا الخيرات الحسان، و أما أهل النار فمع كل إنسان منهم شيطان» قرنت نفوس الكافرين و المنافقين بالشياطين، فهم قرناؤهم.

Then said, 'And in a report of Abu Al-Jaroud, who has said:

'Abu Ja'far^{asws} regarding His^{azwj} Words **[81:7] And when souls are married,** he^{asws} said: 'As for the people of the Paradise, they would be married to good, the beautiful, and as for the people of the Fire, so with every human being from among them, would be a Devil'. The infidels and the hypocrites would be paired off with the Devils, who they would be their partners'.⁵

ابن شهر آشوب: عن سفيان الثوري، عن الأعمش، عن أبي صالح، عن ابن عباس، في قوله تعالى: وَإِذَا النُّفُوسُ زُوِّجَتْ، قال: ما من مؤمن يوم القيامة إلا إذا قطع الصراط، زوجه الله على باب الجنة أربع نسوة من نساء الدنيا و سبعين ألف حورية من حور الجنة، إلا علي بن أبي طالب (عليه السلام) فإنه زوج البتول فاطمة في الدنيا و هو زوجها في الجنة، ليست له زوجة في الجنة غيرها من نساء الدنيا، لكن له في الجنان سبعون ألف حوراء، لكل حوراء سبعون ألف خادم.

Ibn Shehr Ahsob, from Sufyan Al-Sowry, from Al-Amsh, from Abu Salih, who has said:

'Ibn Abbas, regarding the Words of the High **[81:7] And when souls are married,** he said, 'There is none from the Believers on the Day of Judgement except that

⁴ (تفسير القمّي 2: 407)

⁵ (تفسير القمّي 2: 407).

when he cuts across the Bridge (Al-Siraat), Allah^{azwj} would Get him to be married at the Gateway of the Paradise to four women from the women of the world and seventy thousand Houries from the Houries of the Paradise, except for Ali^{asws} Bin Abu Talib^{asws}, for he^{asws} is the husband of Fatima^{asws} the Chaste (Al-Batool) in the world, and he^{asws} would be her^{asws} husband in the Paradise . There would not be for him^{asws} a wife in the Paradise apart from her^{asws} from the women of the world, but for him^{asws} would be seventy thousand Houries, each of which would have seventy thousand attendants'.⁶

VERSES 8 & 9

وَإِذَا الْمَوْءُودَةُ سُئِلَتْ {8} بِأَيِّ ذَنْبٍ قُتِلَتْ {9}

[81:8] And when the cordiality (Mawaddat) is asked about [81:9] For what sin was it killed

أبو علي الطبرسي: روي عن أبي جعفر و أبي عبد الله (عليهما السلام): «و إذا المودة سئلت بأي ذنب قتلت» بفتح الميم و الواو و الدال، و كذلك عن ابن عباس (رحمه الله)، و هي المودة في القربى، و إن قاطعها يسأل: بأي ذنب قطعتها؟

Abu Ali Al-Tabarsee –

A report from Abu Ja'far^{asws} and Abu Abdullah^{asws} having said: '**[81:8] And when the cordiality (Mawaddat) is asked about** – It is with the 'Fatah' on the 'Meem' and the 'Waaw' and the 'Daal' (i.e.) Mawaddat'. And similar to that is from Ibn Abbas, 'And it is the cordiality (Maw'adat) for the near relatives (of the Rasool-Allah^{saww}), and if it is cut-off, he would be asked: 'For what sin was it cut off?''⁷

و روي عن ابن عباس أنه قال: من قتل في مودتنا و ولايتنا.

And it has been reported from Ibn Abbas, who says:

Imam^{asws} said (about 81:8), 'The one who is killed whilst being in our^{asws} cordiality, and our^{asws} Wilayah'.⁸

و عنه: عن محمد بن الحسن و غيره، عن سهل، عن محمد بن عيسى، و محمد بن يحيى، و محمد بن الحسين جميعاً، عن محمد بن سنان، عن إسماعيل بن جابر، و عبد الكريم بن عمرو، عن عبد الحميد، ابن أبي الديلم، عن أبي عبد الله (عليه السلام)- في حديث- قال: «قال: قُلْ لا أَسْأَلُكُمْ عَلَيْهِ أَجْراً إِلَّا الْمَوَدَّةَ فِي الْقُرْبَى ، ثم قال: (و إذا المودة سئلت بأي ذنب قتلت) يقول: اسألکم عن المودة التي أنزلت عليكم فضلها، مودة القربى، بأي ذنب قتلتموهم؟»

And from him, from Muhammad Bin Al-Hassan, and someone else, from Sahal, from Muhammad Bin Isa, and Muhammad Bin Yahya, and Muhammad Bin Al-Husayn together, from Muhammad Bin Sinan, from Ismail Biin Jabir, and Abdul Kareem Bin Amro, from Abdul Majeed, Ibn Abu Al-Daylam, who has said:

'Abu Abdullah^{asws}, in a Hadeeth, said: '**[42:23] Say: I do not ask of you any reward for it but cordiality (mawaddat) for my near relatives**', then said: '**[81:8] And when the cordiality (Mawaddat) is**

⁶ (المناقب 3: 324).

⁷ (مجمع البيان 10: 671)

⁸ (الكافي 1: 49 / 7).

asked about 'و إذا المودة سئلت بأى ذنب قتلت' **[81:9] For what sin was it killed, He^{azwj} is Saying: "You will be asked about the cordiality (Mawaddat), the merits of which have been Revealed for you all – the cordiality (Mawaddat) of the near-relatives (of the Rasool-Allah^{saww}), for which sin did you all kill them^{asws}?'⁹**

علي بن إبراهيم، قال: أخبرنا أحمد بن إدريس، قال: حدثنا أحمد بن محمد، عن علي بن الحكم، عن أيمن بن محرز، عن جابر، عن أبي جعفر (عليه السلام)، في قوله: (و إذا المودة سئلت بأى ذنب قتلت)، قال: «من قتل في مودتنا. و الدليل على ذلك قوله قل لا أسئلكم عليه أجراً إلا المودة في القربى».

Ali Bin Ibrahim (Tafseer Qummi), said, 'It has been narrated to us by Ahmad Bin Idrees, from Ahmad Bin Muhammad, from Ali Bin Al-Hakam, from Ayman Bin Mahraz, from Jabir, who has narrated:

'Abu Ja'far^{asws} regarding His^{azwj} words '**[81:8] And when the cordiality (Mawaddat) is asked about [81:9] For what sin was it killed, he^{asws} said: 'The one killed whilst being in our^{asws} cordiality (Mawaddat). And the evidence upon that are His^{azwj} Words [42:23] Say: I do not ask of you any reward for it but cordiality (Mawaddat) for my near relatives'**.¹⁰

محمد بن العباس، قال: حدثنا أحمد بن إدريس، عن أحمد بن عيسى، عن علي بن حديد، عن منصور بن يونس، عن منصور بن حازم، عن زيد بن علي (عليه السلام)، قال: قلت له: جعلت فداك، قوله تعالى: وَ إِذَا الْمَوْؤُودَةُ سُئِلَتْ بِأَيِّ ذَنْبٍ قُتِلَتْ؟ قال: «هي و الله مودتنا، و هي و الله فينا خاصة».

Muhammad Bin Al-Abbas, from Ahmad Bin Idrees, from Ahmad Bin Isa, from Ali Bin Hadeed, from Mansour Bin Yunus, from Mansour Bin Hazam, who has narrated:

'Zayd, the son of Ali^{asws} says that 'I said to him^{asws}, 'May I be sacrificed for you^{asws}, (what about the Words of the High **[81:8] And when the cordiality (Mawaddat) is asked about [81:9] For what sin was it killed?**' He^{asws} said: 'By Allah^{azwj}! And this is regarding us^{asws} exclusively'.¹¹

و عنه، قال: حدثنا علي بن عبد الله، عن إبراهيم بن محمد، عن إسماعيل بن يسار، عن علي بن جعفر الحضرمي، عن جابر الجعفي، قال: سألت أبا عبد الله (عليه السلام) عن قول الله عز و جل وَ إِذَا الْمَوْؤُودَةُ سُئِلَتْ بِأَيِّ ذَنْبٍ قُتِلَتْ، قال: «من قتل في مودتنا سئل قاتله عن قتله».

And from him, from Ali Bin Abdullah, from Ibrahim Bin Muhammad, from Ismail Bin Yasaar, from Ali Bin Ja'far Al-Hazramy, from Jabir Al-Ju'fy who said:

'I asked Abu Abdullah^{asws} about the Words of Allah^{azwj} Mighty and Majestic **[81:8] And when the cordiality (Mawaddat) is asked about [81:9] For what sin was it killed, he^{asws} said: 'The one killed whilst being in our^{asws} cordiality (Mawaddat), his murderer would be questioned about his murder'**.¹²

و عنه، عن محمد بن همام، عن عبد الله بن جعفر، عن محمد بن عبد الحميد، عن أبي جميلة، عن جابر، عن أبي جعفر (عليه السلام)، أنه قال: وَ إِذَا الْمَوْؤُودَةُ سُئِلَتْ بِأَيِّ ذَنْبٍ قُتِلَتْ، قال: «من قتل في مودتنا».

And from him, from Muhammad Bin Hamaam, from Abdullah Bin Ja'far, from Muhammad Bin Abdul Hameed, from Abu Jameela, from Jabir:

⁹ (الكافي 1: 233 / 3)

¹⁰ (تفسير القمي 2: 407)

¹¹ (تأويل الآيات 2: 766 / 6)

¹² (تأويل الآيات 2: 766 / 7)

From Abu Ja'far^{asws} having said: '**[81:8] And when the cordiality (Mawaddat) is asked about [81:9] For what sin was it killed**, he^{asws} said: 'The one being killed whilst being in our^{asws} cordiality (Mawaddat)'.¹³

و عنه: عن علي بن عبد الله، عن إبراهيم بن محمد الثقفي، عن الحسن بن الحسين الأنصاري، عن عمرو بن ثابت، عن علي بن القاسم، قال: سألت أبا جعفر (عليه السلام)، عن قوله تعالى: وَ إِذَا الْمَوْؤَدَةُ سُئِلَتْ بِأَيِّ ذَنْبٍ قُتِلَتْ، قال: «شيعة آل محمد تسأل: بأي ذنب قتلت؟».

And from him, from Ali Bin Abdullah, from Ibrahim Bin Muhammad Al-Saqafy, from Al-Hassan Bin Al-Husayn Al-Ansary, from Amro bin Sabit, from Ali Bin Al-Qasim who said:

'I asked Abu Ja'far^{asws} about the Words of the High **[81:8] And when the cordiality (Mawaddat) is asked about [81:9] For what sin was it killed**, he^{asws} said: 'It is about the Shias of the Progeny^{asws} of Muhammad^{saww} who would be questioned as to which sin they were killed for?'¹⁴

و عن محمد بن جمهور، عن محمد بن سنان، عن إسماعيل بن جابر، عن أبي عبد الله (عليه السلام)، قال: قلت: قوله عز و جل: وَ إِذَا الْمَوْؤَدَةُ سُئِلَتْ بِأَيِّ ذَنْبٍ قُتِلَتْ، قال: « [يعني] الحسين (عليه السلام) ».

And from Muhammad Bin Jamhour, from Muhammad Bin Sinan, from ismail Bin Jabir, who has said:

'I asked from Abu Abdullah^{asws}, '(What about) the Words of the Mighty and Majestic **[81:8] And when the cordiality (Mawaddat) is asked about [81:9] For what sin was it killed**, he^{asws} said: 'It Means, Al-Husayn^{asws}'.¹⁵

أبو القاسم جعفر بن محمد بن قولويه في (كامل الزيارات)، قال: حدثني أبي، عن سعد بن عبد الله، عن يعقوب بن يزيد و إبراهيم بن هاشم، عن محمد بن أبي عمير، عن بعض رجاله، عن أبي عبد الله (عليه السلام)، في قول الله عز و جل: وَ إِذَا الْمَوْؤَدَةُ سُئِلَتْ بِأَيِّ ذَنْبٍ قُتِلَتْ، قال: «نزلت في الحسين بن علي (عليهما السلام)».

Abu Al-Qasim Ja'far bin Muhammad Bin Qulaywayh in Kaamil Al-Ziyaaraat said, 'It has been narrated to me from Sa'd bin Abdullah, from Yaqoub Bin Yazeed, and Ibrahim Bin Hashim, from Muhammad Bin Abu Umeyr, from one of his men has narrated the following:

'Abu Abdullah^{asws} regarding the Words of Allah^{azwj} Mighty and Majestic **[81:8] And when the cordiality (Mawaddat) is asked about [81:9] For what sin was it killed**, said: 'It was Revealed regarding Al-Husayn Bin Ali^{asws}'.¹⁶

و عن منصور بن حازم، عن رجل، عن أبي جعفر (عليه السلام)، قال: سألته عن قول الله عز و جل:

وَ إِذَا الْمَوْؤَدَةُ سُئِلَتْ بِأَيِّ ذَنْبٍ قُتِلَتْ، قال: «هي مودتنا، و فينا نزلت».

And from Mansour Bin Haazam, from a man, who has said:

'Abu Ja'far^{asws} having said: 'About the Words of Allah^{azwj} Mighty and Majestic **[81:8] And when the cordiality (Mawaddat) is asked about [81:9] For what sin was it**

¹³ (تأويل الآيات 2: 8 / 767)

(تأويل الآيات 2: 9 / 767)

¹⁵ (تأويل الآيات 2: 10 / 767)

¹⁶ (كامل الزيارات: 3 / 63)

killed, he^{asws} said: 'The is our^{asws} cordiality (Mawaddat), and it was regarding us^{asws} that it was Revealed'.¹⁷

VERSE 10

وَإِذَا الصُّحُفُ نُشِرَتْ {10}

[81:10] And when the books are spread,

وَ بِهِذَا الْإِسْنَادِ عَنْ أَحْمَدَ بْنِ جَعْفَرِ الْبَيْهَقِيِّ عَنْ أَحْمَدَ بْنِ مُحَمَّدِ بْنِ الْعَسْكَرِيِّ عَنْ إِبْرَاهِيمَ بْنِ مُحَمَّدِ بْنِ عَبْدِ اللَّهِ عَنْ أَبِي النُّعْمَانَ بْنِ الْفَضْلِ بْنِ قُدَامَةَ عَنْ مُحَمَّدِ بْنِ شَهَابِ الزُّهْرِيِّ عَنْ أَنَسِ قَالَ قَالَ رَسُولُ اللَّهِ ص عَنْ أَبِي طَالِبٍ

And by this chain, from Ahmad bin Ja'far Al-Bayhaqi, from Ahmad Bin Muhammad Al-Askary, from Ibrahim bin Muhammad bin Abdullah, from Abu Al-No'man Bin Al-Fazl Bin Qudamat, from Muhammad Bin Shihab Al-Zuhry, from Anas who said:

'The Rasool-Allah^{saww} said: 'The 'Heading' of the book of the Believer is 'The love of Ali^{asws} Bin Abu Talib^{asws}'.¹⁸

علي بن إبراهيم، في قوله تعالى: وَإِذَا الصُّحُفُ نُشِرَتْ، قال: صحف الأعمال، قوله تعالى: وَإِذَا السَّمَاءُ كُشِطَتْ، قال: أبطلت.

Ali Bin Ibrahim (Tafseer Qummi) –

Regarding the Words of the High **[81:10] And when the books are spread**, he^{asws} said: 'The books of deeds'. **[81:11] And when the sky has its covering removed**, he^{asws} said: 'Overturned'.¹⁹

VERSES 11 TO 14

وَإِذَا السَّمَاءُ كُشِطَتْ {11} وَإِذَا الْجَحِيمُ سُعِّرَتْ {12} وَإِذَا الْجَنَّةُ أُزْلِفَتْ {13} عَلِمَتْ نَفْسٌ مَّا أَحْضَرَتْ {14}

[81:11] And when the sky has its covering removed, [81:12] And when the Hell is kindled up, [81:13] And when the Paradise is brought closer [81:14] Every soul shall (then) know what it has prepared.

ثم قال: حدثنا سعيد بن محمد، قال: حدثنا بكر بن سهل، عن عبد الغني بن سعيد، عن موسى ابن عبد الرحمن، عن ابن جريح، عن عطاء، عن ابن عباس، في قوله تعالى: وَإِذَا الْجَحِيمُ سُعِّرَتْ يريد أوقدت للكافرين، و الجحيم، النار العليا من جهنم، و الجحيم في كلام العرب: ما عظم من النار، لقوله عز و جل: ابْنُوا لَهُ بُنْيَانًا فَأَلْفُوهُ فِي الْجَحِيمِ يريد النار العظيمة وَإِذَا الْجَنَّةُ أُزْلِفَتْ يريد قربت لأولياء الله من المتقين.

Then (Ali Bin Ibrahim of Tafseer Qummi) said:

'It has been narrated to us by Saeed Bin Muhammad, from Bakr Bin Sahl, from Abdul Ghany Bin Saeed, from Musa Ibn Abdul Rahmaan, from Ibn Jareeh, from Ata'a, from Ibn Abbas, regarding the Words of the High **[81:12] And when the Hell**

¹⁷ (تأويل الآيات 2: 2: 5/766).

¹⁸ Bihar Al Anwaar – V 39 CH 87 H 73

¹⁹ (تفسير القمي 2: 407)

is kindled up, kindled up for the infidels, and 'Al-Jaheem' is a fire which is higher than the Hell, and 'Al-Jaheem', in the speech of the Arabs is what is greater than the fire, for the Words of the Mighty and Majestic [37:97] **They said, "Build for him a furnace, and throw him into the blazing fire!** The fire would want to be the greatest [81:13] **And when the Paradise is brought closer** wanting nearness to the friends of Allah^{azwj} from the pious ones'.²⁰

أصحاب الصحيفة الملعونة في تابوت جهنم

فقال علي عليه السلام: لست بقائل غير شئ واحد. أذكركم بالله أيها الأربعة - يعنيني وأبا ذر والزيبير والمقداد -: سمعت رسول الله صلى الله عليه وآله يقول: إن تابوتا من نار فيه اثنا عشر رجلا، ستة من الأولين وستة من الآخرين، في جب في قعر جهنم في تابوت مقفل، على ذلك الجب صخرة. فإذا أراد الله أن يسعر جهنم كشف تلك الصخرة عن ذلك الجب فاستعرت جهنم من وهج ذلك الجب ومن حره.

The companions of the accursed agreement are in the Fire of Hell

Ali^{asws} said: 'I^{asws} am not going to say apart from one thing. I^{asws} remind you four' – meaning myself (Salman^{ar}), and Abu Dharr^{ar}, and Al-Zubeyr and Al-Miqdad^{ar} – 'I^{asws} heard the Messenger of Allah^{saww} say that: 'There is a coffin of Fire in which will be twelve men, six from the former ones and six from the later ones in a pit in the bottom of Hell inside a locked coffin, on top of which is a rock. Whenever Allah^{azwj} Intends to increase the heat of Hell, He^{azwj} will Remove that rock from that pit. Hell will be set ablaze from the glow of that pit and its heat'.

قال علي عليه السلام: فسألت رسول الله صلى الله عليه وآله عنهم - وأنتم شهود به - عن الأولين، فقال: أما الأولون فابن آدم الذي قتل أخاه، وفرعون الفراعنة، والذي حاج إبراهيم في ربه، ورجلان من بني إسرائيل بدلا كتابهم وغيرا سنتهم، أما أحدهما فهو اليهود والآخر نصر النصارى، وإبليس سادسهم.

Ali^{asws} said: 'I^{asws} asked the Messenger of Allah^{saww} about them – and you four are witness to it – about the former ones, he^{saww} said: 'But as for the former ones, it is the son^{as} of Adam^{as} who killed his brother^{as}, and Pharaoh of the Pharaohs, and the one who argued with Ibrahim^{sa} about his^{as} Lord^{azwj}, and two men from the Children of Israel who altered their Books and replaced their ways, for one of them made the Jews to be Jews (Samiri), and the other one made the Christians to be Christians (Paul), and Iblees^{la} is the sixth of them.

وفي الآخرين الدجال وهؤلاء الخمسة أصحاب الصحيفة والكتاب وجبتهم وطاغوتهم الذي تعاهدوا عليه وتعاهدوا على عداوتك يا أخي، وتظاهرون عليك بعدي، هذا وهذا حتى سماهم وعدهم لنا. قال سلمان: فقلنا: صدقت، نشهد أنا سمعنا ذلك من رسول الله صلى الله عليه وآله.

And regarding the later ones, it included these five, the companions of the agreement and the writing, and are their obligors and their tyrants who made their vows and held on to their beliefs on being inimical to you^{asws} O my^{saww} brother, and they will make appear to you^{asws} after me^{saww}, this one and this one, until he^{saww} named them and counted them for us. Salman^{ar} said, 'We said, 'You^{asws} have spoken the truth, we testify that we have heard that from Rasool-Allah^{saww},²¹

²⁰ (تفسير القمي 2: 408)

²¹ Kitaab Sulaym Bin Qays Al Hilali – H 4

VERSES 15 TO 19

فَلَا أَقْسِمُ بِالْخُنُوسِ {15} الْجَوَارِ الْكُنُوسِ {16} وَاللَّيْلِ إِذَا عَسْعَسَ {17} وَالصُّبْحِ إِذَا تَنَفَّسَ {18} إِنَّهُ لَقَوْلُ رَسُولٍ كَرِيمٍ {19}

[81:15] But nay! I swear by the Concealment, [81:16] (The Angels) that run their course (and) hide [81:17] And the night when it departs, [81:18] And the morning when it brightens, [81:19] Most surely it is the Word of an honoured messenger,

محمد بن يعقوب: عن عدة من أصحابنا، عن سعد بن عبد الله، عن أحمد بن الحسن، عن عمر ابن يزيد، عن الحسن بن الربيع الهمداني، قال: حدثنا محمد بن إسحاق، عن أسيد بن ثعلبة، عن أم هانئ، قالت: لقيت أبا جعفر محمد بن علي (عليهما السلام)، فسألته عن هذه الآية فَلَا أَقْسِمُ بِالْخُنُوسِ الْجَوَارِ الْكُنُوسِ، قال: «الخنس: إمام يخنس في زمانه عند انقطاع من علمه عند الناس سنة ستين و مائتين، ثم يبدو كالشهاب الثاقب في ظلمة الليل، فإن أدركت ذلك قرت عينك».

Muhammad Bin Yaqoub, from a number of our companions, from Sa'd Bin Abdullah^{asws}, from Ahmad Bin Al-Hassan, from Umar Ibn Yazeed, from Al-Hassan Bin Al-Rabi'e Al-Hamdany, from Muhammad Bin Is'haq, from Asyad Bin Sa'albat, from Umm Hany, she said:

'I met Abu Ja'far Muhammad Bin Ali^{asws}, so I asked him^{asws} about this Verse **[81:15] But nay! I swear by the Concealment, [81:16] (The Angels) that run their course (and) hide**, he^{asws} said; 'Al-Khunnas' is the Imam^{asws} who will be going into hiding in his^{asws} era during the period of the cutting off from his^{asws} Knowledge from the people in the year two hundred and sixty (Al-Qaim^{asws}), then he^{asws} will appear like the flaming fire in the darkness of the night. So if you were to see that, it would delight your eyes'.²²

في كتاب كمال الدين وتمام النعمة باسناده إلى ابراهيم بن عطية عن ام هاني التقفية قال: غدوت على سيدي محمد بن علي الباقر عليهما السلام فقلت: يا سيدي آية من كتاب الله عزوجل " فلا أقسم بالخنس الجوار الكنس " قال: نعم المسألة سئلتني يا ام هاني هذا مولود في آخر الزمان هو المهدي من هذه العترة، يكون له حيرة و غيبة يضل فيها قوم ويهتدى فيها قوم، فيا طوبى لك ان ادركتني ويا طوبى لمن أدركه.

In the book KamaAl-AI-Deen Wa Tamaam Al-Ne'mat, by his chain going up to Ibrahim Bin Atiya, from Umm Hany Al-Saqafy who said:

'I came to my Chief Muhammad Bin Ali^{asws} Al-Baqir^{asws}, so I said, 'O my Chief! (Explain for me) a Verse from the Book of Allah^{azwj} Mighty and Majestic **[81:15] But nay! I swear by the Concealment, [81:16] (The Angels) that run their course (and) hide**'. He^{asws} said: 'Yes, the question which you have asked me^{asws}, O Umm Hany, this is a coming (which will take place) regarding the end of times. He^{asws} is Al-Mahdi^{asws} from this Family^{asws}, about whom^{asws} there will be confusion during his^{asws} absence. A people would go astray with regards to it, and a people would be guided with regards to it. So blessings for you if you realise it, and blessings for the one who realises it'.²³

محمد بن العباس، قال: حدثنا عبد الله بن العلاء، عن محمد بن الحسن بن شمون، عن عثمان ابن أبي شيبة، عن الحسين بن عبد الله الأرجاني، عن سعد بن طريف، عن الأصمغ بن نباتة، عن علي (عليه السلام)، قال: سأله ابن الكواء، عن

²² (الكافي 23 / 276).

²³ Tafseer Noor Al Saqalayn – CH 81 H 18

قوله عز و جل: فَلَا تُقْسِمُ بِالْخُنَّسِ الْجَوَارِ الْكُنَّسِ، قال: «إن الله لا يقسم بشيء من خلقه، فأما قوله: بِالْخُنَّسِ فإنه ذكر قوما خنسوا علم الأوصياء و دعوا الناس إلى غير مودتهم، و معنى خنسوا: ستروا».

Muhammad Bin Al-Abbas, from Muhammad Bin Al-Hassan Bin Shamoun, from Usman Ibn Abu Shayba, from Al-Husayn Bin Abdullah Al-Arjany, from Sa'd Bin Tareyf, from Asbag Bin Nabata, who has said:

'Ibn Al-Kawa asked Ali^{asws} about the Words of the Mighty and Majestic **[81:15] But nay! I swear by Concealment, [81:16] (The Angels) that run their course (and) hide**, he^{as} said: 'Allah^{azwj} did not Swear by anything from His^{azwj} creatures, so, as for His^{azwj} Words (Al-Khunnas), so it is a Mention of a people who hid the Knowledge of the successors^{asws} and called the people to the cordiality (Mawaddat) of others. And the meaning of 'Khannasu' is to conceal'.

فقال له: الْجَوَارِ الْكُنَّسِ؟ قال: «يعني الملائكة، جرت بالعلم إلى رسول الله (صلى الله عليه و آله) فكنسه عن الأوصياء من أهل بيته لا يعلم به أحد غيرهم، و معنى كنسه: رفعه و تواري به». قال: فقوله وَ اللَّيْلِ إِذَا عَسَسَ [قال: «يعني ظلمة الليل،] و هذا ضربه الله مثلا لمن ادعى الولاية لنفسه و عدل عن ولاة الأمر». فقال: وَ الصُّبْحِ إِذَا تَنَفَّسَ؟ قال: «يعني بذلك الأوصياء، يقول: إن علمهم أنور و أبيض من الصبح إذا تنفس».

So he (Ibn Al-Kawa) said to him^{asws}, '(What about) 'Al-Kunnas'? He^{asws} said: 'It means the Angels, flowing with the Knowledge to the Rasool-Allah^{saww}, so they raise (the matter) with the successors^{asws} from the People^{asws} of his^{saww} Household, no one knows about it apart from them^{asws}. And the meaning of 'Kanasahu' is to raise it and go into hiding with it'. He (Ibn Al-Kawa) said, '(What about) His^{azwj} Words **[81:17] And the night when it departs**'. He^{asws} said: 'It Means the darkness of the night, and this is the example Struck by Allah^{azwj} for the one who leaves Al-Wilayah for himself, and decided against the Master^{asws} of the Command (Wali Al-Amr)'. So he (Ibn Al-Kawa) said, '(What about) **[81:18] And the morning when it brightens?**' He^{asws} said: 'It Means by that, the successors^{asws}, their^{asws} Knowledge is more illuminating and is clearer than the air when breathed (taken) in'.²⁴

VERSES 20 TO 28

ذِي قُوَّةٍ عِنْدَ ذِي الْعَرْشِ مَكِينٍ {20} مُطَاعٌ ثَمَّ أَمِينٍ {21} وَمَا صَاحِبُكُمْ بِمَجْنُونٍ {22} وَقَدْ رَأَهُ بِالأْفَاقِ الْمُبِينِ {23} وَمَا هُوَ عَلَى الْغَيْبِ بِضَنِينٍ {24} وَمَا هُوَ بِقَوْلِ شَيْطَانٍ رَجِيمٍ {25} فَأَيْنَ تَذْهَبُونَ {26} إِنَّ هُوَ إِلَّا ذِكْرٌ لِلْعَالَمِينَ {27} لِمَنْ شَاءَ مِنْكُمْ أَنْ يَسْتَقِيمَ {28}

[81:20] The processor of Strength, having an honourable place with the Firm Throne, [81:21] Obedient, and trustworthy [81:22] And your companion is not mad. [81:23] And of a truth he saw it on the clear horizon. [81:24] Nor is he an enthusiastic concealer of the hidden. [81:25] Nor is it the word of the accursed Shaitan, [81:26] So where are you going? [81:27] It is naught but a Reminder for the Worlds, [81:28] For the one who desires to go straight.

ثم قال علي بن إبراهيم: حدثنا جعفر بن أحمد، قال: حدثنا عبيد الله بن موسى، عن الحسن بن علي بن أبي حمزة، عن أبيه، عن أبي بصير، عن أبي عبد الله (عليه السلام)، في قوله تعالى: ذِي قُوَّةٍ عِنْدَ ذِي الْعَرْشِ مَكِينٍ، قال: «يعني جبرئيل».

²⁴ (تأويل الآيات 2: 15 / 769)

Then Ali Bin Ibrahim (Tafseer Qummi) said, 'It has been narrated to us by Ja'far Bin Ahmad, from Ubeydullah Bin Musa, from Al-Hassan Bin Ali Bin Abu Hamza, from his father, from Abu Baseer,

from Abu Abdullah^{asws} regarding the Words of the High **[81:20] The processor of Strength, having an honourable place with the Firm Throne**, he^{asws} said: 'It Means Jibraeel^{as}'.

قلت: مُطَاعٌ تَمَّ أَمِينٌ؟ قال: «يعني رسول الله (صلى الله عليه و آله)، هو المطاع عند ربه، الأمين يوم القيامة».

I said, '(What about) **[81:21] Obedient, and trustworthy?**' He^{asws} said: 'It Means, the Rasool-Allah^{saww}, he^{saww} is the obedient one in the Presence of his^{saww} Lord^{azwj}, the trustworthy on the Day of Judgement'.

قلت: قوله تعالى: وَ مَا صَاحِبُكُمْ بِمَجْنُونٍ؟ قال: «يعني رسول الله (صلى الله عليه و آله)، ما هو بمجنون في نصبه أمير المؤمنين (عليه السلام) علما للناس».

I said, '(What about) the Words of the High **[81:22] And your companion is not mad**, he^{asws} said: 'It Means the Rasool-Allah^{saww}, He^{saww} was not with madness in his nomination of Amir-ul-Momineen^{asws} as a 'Flag' (Guide) for the people'.

قلت: قوله تعالى: وَ مَا هُوَ عَلَى الْغَيْبِ بِضَنِينٍ قال: «و ما هو تبارك و تعالى على نبيه (صلى الله عليه و آله) بغيبه بضنين عليه».

I said, '(What about) the Words of the High **[81:24] Nor is he an enthusiastic concealer of the hidden**. He^{asws} said: 'And He^{azwj} Blessed and High is not Enthusiastic in Concealing the Hidden from His^{azwj} Prophet^{saww}'.

قلت: قوله تعالى: وَ مَا هُوَ بِقَوْلِ شَيْطَانٍ رَجِيمٍ، قال: «يعني الكهنة الذين كانوا في قريش، فنسب كلامهم إلى كلام الشياطين الذين كانوا معهم يتكلمون على ألسنتهم، فقال: وَ مَا هُوَ بِقَوْلِ شَيْطَانٍ رَجِيمٍ مِثْلَ أَوْلَئِكَ».

I said, '(What about) the Words of the High **[81:25] Nor is it the word of the accursed Shaitan**, he^{asws} said: 'The High Priests who used to be in the Qureish, so He^{azwj} Likened their speech to the speech of the Satan^{la} who was with them, speaking from their tongues, so He^{azwj} Said **[81:25] Nor is it the word of the accursed Shaitan**, similar to theirs (the High Priests).

قلت: قوله تعالى: فَأَيَّنَ تَذْهَبُونَ إِنْ هُوَ إِلَّا ذِكْرٌ لِلْعَالَمِينَ؟ قال: «أين تذهبون في علي (عليه السلام)، يعني ولايته، أين تفرعون منها؟ إِنْ هُوَ إِلَّا ذِكْرٌ لِلْعَالَمِينَ لِمَنْ أَخَذَ اللَّهُ مِيثَاقَهُ عَلَى وِلايَتِهِ».

I said, '(What about) the Words of the High **[81:26] So where are you going? [81:27] It is naught but a Reminder for the Worlds?**' He^{asws} said: 'Where are you going with regards to Ali^{asws}, meaning his^{asws} Wilayah, where are you fleeing to from it? [81:27] It is naught but a Reminder for the Worlds for the one from whom Allah^{azwj} Took the Covenant upon his^{asws} Wilayah'.

قلت: قوله تعالى: لِمَنْ شَاءَ مِنْكُمْ أَنْ يَسْتَقِيمَ؟ قال: «في طاعة علي (عليه السلام) و الأئمة من بعده».

I said, '(What about) His^{azwj} Words **[81:28] For the one who desires to go straight?**' He^{asws} said: 'In the obedience to Ali^{asws} and the Imams^{asws} from after him^{asws}'.

قلت: قوله تعالى: وَ مَا تَشَاؤُنَ إِلَّا أَنْ يَشَاءَ اللَّهُ رَبُّ الْعَالَمِينَ؟ قال: «لأن المشيئة إلى الله تعالى لا إلى الناس».

I said, ‘(What about) the Words of the High [81:29] **And you do not desire except what Allah Desires, the Lord of the Worlds?**’ He^{asws} said: ‘Because the Desire (Mashiyyat) is to Allah^{azwj} the High, and not to the people’.²⁵

محمد بن العباس، قال: حدثنا علي بن العباس، عن حسين بن محمد، عن أحمد بن الحسين، عن سعيد بن خيثم، عن مقاتل، عن حدثه، عن ابن عباس، في قوله عز وجل: إِنَّهُ لَقَوْلُ رَسُولٍ كَرِيمٍ ذِي قُوَّةٍ عِنْدَ ذِي الْعَرْشِ مَكِينٍ مُطَاعٍ ثُمَّ أَمِينٍ، قال: يعني رسول الله (صلى الله عليه وآله) ذو قوة عند ذي العرش مكين، مطاع عند رضوان خازن الجنان و عند مالك خازن النار، ثم أمين فيما استودعه [الله] إلى خلقه، وأخوه علي أمير المؤمنين (عليه السلام) أمين أيضا فيما استودعه محمد (صلى الله عليه وآله) إلى أمته.

Muhammad Bin Al-Abbas, from Ali Bin Al-Abbas, from Husayn Bin Muhammad, from Ahmad Bin Al-Husayn, from Saeed Bin Haysam, from Maqatal, from the one who narrated to him:

‘Ibn Abbas regarding the Words of the Mighty and Majestic [81:19] **Most surely it is the Word of an honoured messenger, [81:20] The processor of Strength, having an honourable place with the Firm Throne, [81:21] Obedient, and trustworthy,** he^{asws} said; ‘It means the Rasool-Allah^{saww}’, with the power in the Presence of the one with the Firm Throne, being obeyed by the *Rizwaan*, the Keeper of the Gardens, and *Maalik* the Keeper of the Fire. And the trustworthy with regards to what has been Entrusted to him^{saww} by Allah^{azwj} for His^{azwj} creatures, and his^{saww} brother Ali^{asws} Amir-ul-Momineen^{asws}, trustworthy as well with regards to what Muhammad^{saww} entrusted to him^{asws} for his^{saww} community’.²⁶

علي بن إبراهيم، قال: حكى أبي عن محمد بن أبي عمير، عن هشام بن سالم، عن أبي عبد الله (عليه السلام)، في حديث الإسراء بالنبي (صلى الله عليه وآله) - إلى أن قال (صلى الله عليه وآله) -: «حتى دخلت سماء الدنيا، فما لقيني ملك إلا [كان] ضاحكا مستبشرا، حتى لقيني ملك من الملائكة لم أر خلفا أعظم منه، كرية المنظر، ظاهر الغضب، فقال [لي] مثل ما قالوا من الدعاء إلا أنه لم يضحك و لم أر فيه من الاستبشار ما رأيت فيمن ضحك من الملائكة،

Ali Bin Ibrahim said, ‘It has been narrated to me by my father, from Muhammad Bin Abu Umeyr, from Hisham Bin Saalim, who has said:

‘Abu Abdullah^{asws} in a Hadeeth of the Ascension (Al-Me’raaj) of the Prophet^{saww} – he^{saww} said: ‘Until^{saww} entered the sky of the world, no Angel met me^{saww} except that he was smiling and giving good news, until I^{saww} met an Angel from the Angels, and I^{saww} had never seen a creature greater than him, an unpleasant appearance, anger being apparent from him. So he said to me^{saww} similar to what the others had said, from the supplications except that he never smiled, and I^{saww} never saw in him anything from the good news what I^{saww} had seen from the other Angels who smiled.

فقلت: من هذا يا جبرئيل، فأني قد فزعت منه؟ فقال: يجوز أن تفزع منه، و كلنا نفزع منه، إن هذا مالك خازن النار، لم يضحك [قط]، و لم يزل منذ ولاه الله جهنم يزداد كل يوم غضبا و غيظا على أعداء الله و أهل معصيته، فينتقم الله به منهم، و لو ضحك إلى أحد كان قبلك أو كان ضاحكا لأحد بعدك لضحك إليك، و لكنه لا يضحك، فسلمت عليه، فرد علي السلام و بشرني بالجنة، فقلت لجبرئيل، و جبرئيل بالمكان الذي وصفه الله مطاع ثم أمين: ألا تأمره أن يريني النار؟ فقال له جبرئيل: يا مالك، أر محمدا النار، فكشف عنها غطاءها، و فتح بابا منها»، الحديث.

²⁵ (تفسير القمي 2: 408)

²⁶ (تأويل الآيات 2: 17/770)

So I^{saww} said: 'Who is this, O Jibrael^{as}, for I^{saww} am dismayed at him?' So he^{as} said: 'And so you^{saww} are permitted to be dismayed at him, and all of us are terrified from him. This is Maalik, the Keeper of the Fire. He never smiles at all, and since Allah^{azwj} Entrusted the Hell to him, he has never ceased to increase his anger every single day and rage at the enemies of Allah^{azwj} and the people of disobedience. So Allah^{azwj} will Exact Revenge by him upon them. And if he had smiled at anyone before you^{saww}, or was going to smile at anyone after you^{saww}, he would have smiled at you^{saww}, but he never smiles at all'. So I^{saww} greeted him, and he returned my^{saww} greetings, and gave me the good news of the Paradise. So I^{saww} said to Jibrael^{as}, and Jibrael^{as} was in the place (status) which Allah^{azwj} had Described **[81:21] Obedient, and trustworthy**, 'Ask him to show me^{saww} the Fire?' So Jibrael^{as} said to him: 'O Maalik! Show Muhammad^{saww}, the Fire!' So he uncovered the covering from it, and opened the Gateway from it'.²⁷

ابن بابويه، قال: حدثنا أبي، قال: حدثنا سعد بن عبد الله، قال: حدثنا موسى بن جعفر البغدادي، عن محمد بن جمهور، عن عبد الله بن عبد الرحمن، عن محمد بن أبي حمزة، عن أبي عبد الله (عليه السلام)، قال: «من قال في كل يوم من شعبان مرة: استغفر الله الذي لا إله إلا هو الرحمن الرحيم الحي القيوم و أتوب إليه، كتب في الأفق المبين» [قال]: قلت: وما الأفق المبين؟ قال: «قاع بين يدي العرش، فيه أنهار تطرد فيه من القدحان عدد النجوم».

Ibn Babuwayh said, 'It has been narrated to us by Sa'ad Bin Abdullah, from Musa Bin Ja'far Al-Baghdady, from Muhammad Bin Jamhour, from Abdullah bin Abdul Rahman, from Muhammad Bin Abu Hamza, who has said:

'Abu Abdullah^{asws} has said: 'The one who says, once during every day of Sha'ban, 'I seek Forgiveness of Allah^{azwj} Who, there is no god except for Him^{azwj}, the Beneficent, the Living, the Eternal, and I repent to Him^{azwj}, from it getting written in the **[81:23] the clear horizon** (Al-Ufuk Al-Mubeen)'. I said, 'And what is 'the Clear Horizon?' He^{asws} said: 'At the bottom, in front of the Throne. Therein are rivers flowing out, having cups (to drink by), of the number of stars'.²⁸

VERSE 29

وَمَا تَشَاءُونَ إِلَّا أَنْ يَشَاءَ اللَّهُ رَبُّ الْعَالَمِينَ {29}

[81:29] And you do not desire except what Allah Desires, the Lord of the Worlds

علي بن إبراهيم، قال: حدثنا محمد بن جعفر، قال: حدثنا محمد بن أحمد، عن أحمد بن محمد السيارى، عن فلان، عن أبي الحسن (عليه السلام)، قال: «إن الله عز و جل جعل قلوب الأئمة موردا لإرادته، فإذا شاء الله شيئا شاءوه، و هو قوله: و مَا تَشَاءُونَ إِلَّا أَنْ يَشَاءَ اللَّهُ رَبُّ الْعَالَمِينَ».

Ali Bin Ibrahim said, 'It has been narrated to us by Muhammad Bin Ja'far, from Muhammad Bin Ahmad, from Ahmad Bin Muhammad Al-Sayari, from someone,

from Abu Al-Hassan^{asws} having said: 'Allah^{azwj} Mighty and Majestic has Made the hearts of the Imams^{asws} as a resource for His^{azwj} Intentions. So if Allah^{azwj} Desires

²⁷ (تفسير القمي 2: 5)

²⁸ (الخصال: 5/582)

something, they^{asws} desire it (same desire), and these are His^{azwj} Words [81:29] **And you do not desire except what Allah Desires, the Lord of the Worlds'**²⁹

²⁹ (تفسير القمّي 2: 409)